
Zápis ze sc h~ze dstředn~boru ČSPS a přípravného výboru 

I. sjezdu čs. psycholog\l, která se konala 15.12.1961 v Praze 

v hotelu International. 

Přítomni: prof. dr. Dole žal, pro~. Tardy, pDof. Chmelař, prof. 

Linhart, doc. Kon ~čný, HoJ.Bs, Pardel, dr. Růžička, 

Bureš, Uelzer, Koščo,Daniel, Břicháček, ~íčan, Singerová. 

Předsedající prof. Dole zal podává návrh, aby resoluce sjezdu byla 

připravena v bodech a konečná úprava prov edena aaxBg11XDi10pn:ná:mimsmpim:ém:emm 

podle návrhů, kt eré vyplynou z jednání sjezdu o rezoluci. Připomínky 

by komise vtělila do dnes projedn ávané struktu :y resoluce a konečná 

konc epce resoluce bude n předložena ústřednímu výboru ke s chváleni. 

Hato prof. Tard y přednesl návrh resoluce, z náhož Yyplynula následující 

diskuse: 

:'rof. Doležal navrhuje doplnit resoluci o tento bodi 

A('l,l 4 
[~tanovit kvoty posluchačů psychologie v souhlase s perspektivní 

....[)O_!febo~ I'.Wee. 
~·.1C1Wšhxpl!&:terlil w7n,iariuek 

#' , 

Dál e se jednalo o začleňov, ní ;:,sychologů, zej 1:iéna zdravotnických, 

do výzkumné práce.Zdravotničtí psychologové si stěžují na přetěžováni 

rutinní praxí a je třeba zapojit je do řešení výzkumných úkolů a 

využít tak značných reserv, které naše psychologie na tomto poli má. 

Doc. Konečný uvedl, že psychologové jsou nuceni pracovat na výzku.:nhých 

úkolech, které určují lékaři a že je málo místa pro uplatnění specific

kého sychologického přístupu. 

Pr of'. Tardy novrhl žádat, aby byly zajištěey podmínky pro epecifi.eky 

psychologickou práci~ psychologd ve zdravotnická V,zkumu. 

Prof. Voleža k tomu připomněl, že 1n1c1atiw, pokud 34• o •P1Ď vtstuaa 
, ., 

j e mo ~no uplLtnovat jen proat~e rd.ctvél pl61d~ ~ dkolA. 

Prof. Linhart zdOreznil, že payoholoafff ...i 

úkolech komplexně a jinými oborp, •'

no st jejich úleey. Prof. Dolelal 
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konat jinou práci než psychologickou a i když se to někdy neděje, 

neb:flo by dobré zdůrazňovat tuto okolnost ve sjezdové resoluci. 

Jsou-li všichni psy hologové zapojeni d~'výzlrumu, jak uvedl doc. 

Konečný, pak by zařaz~ní tohoto bodu do resoluce ne~ělo sxysl. 

Je třeba pouze žádat vytvoření předpoklac:U, aby óejich účast byla 

maximálně účinná. 

Doc. Konečný precisoval své stanovisko v tom SJlYSlu, že je třeba 

uxm:z:b:whu:ébnx:pm~k:urmu, aby psychologové nebyli jen přípěskem 

plánovaných úkolů jiných oboru . 

Prof. Dole ... al znovu přip(vmněl, že určitými fonnami je !'IlO~no 
.., po~adavek 

iniciativu zdola uplatňovat. N~ni proto nutné z~raznova~ 

statnos~ práce psychologa . 

Prof. Chmelař řekl, že na komplexních státních úkolech nelze mnoho 

mdnit, zůstávají však molno~ti v resortním, fakultním a ústavním 

výzkumu. 

kdmimitn::~m:msnumYpřmpmrn 

s. Koščo žádal, aby byla důsledně uplatněna proporcionalita 

klinické a ekonomické psychologie s psychologií pedagogickou . 

Konstatuje, le úkoly v oblasti z 3ravotnické psychologie a ekon. 

psychologie jsou formulovány přesněji, než v oblasti pedDgogické 

psychologie a žádá, aby zejména byla rozvinuta otázka výchovného 

poradenstgí . 
Ínále dr. Koščo navrhl požadavek, 
.L:. Doc. Holas řekl, že 

pedagogické psychologii . 
aby bylo prohlubováno vzdělání učitelO v 
skutečný pedagogicko - psychologický výzkum 

je málo rozvinutý. Do plánu tohoto výzkumu se zařazují práce, 

které se právě dělají a mají a problematikou pedagogická psychologie 
, 

Il!CO společného.~ v SSSR pracují napf. výzkumná štáby Jako kolektlT 

IJenoinské. To je u nás řídká. Je t1eba se slmlf1.t na pe4aaocJ.oJco
psycholog1cký výzkum, -nxpwwf w•• t•twtehmll D 1 I Jehol dbly 1W 
ee ~~ly fe§it na expé.ri~entálních lkoUob, 

zvlá~tn:ť pozornost otázkám pedago,S.cW 
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Zatím vypadá praxe na t échto š olách tak, Ze peda ogr,vé si dělají 

tyto š oly podle svého. D 
příslušn~ 

Prof. Dole ža l navrhuje formulovat bod :tBkb resoluce takto: 

'- [ Zajistit na experimentálních šk olách pedagogicko - psyc. ologi: i{ý ~zkum 

po stránce materiální, kádrové a organisační. Dále prof . Dolezal rekl, 

že u nos chybí - nehledíme-li k výzkumu ústavu pr of . Linharta - specia

lisovan é pracovišt~ nro dét skou psycholog ii. Zejména jde o předškolní 

věk. ~Ifuhirtm V této V8Ci navrhl tento bod resoluce: 

l r Urychlen J zajistitpo stránce organisační, materiální a kádro vé předpoklady 
pro výzkum v oblasti vývojové psychologie. 

Docl Holas žád al, aby resoluce zhodnotila z metodologického hlediska 

vyspělost jednotlivých oborů psychologie, jak se obrazila ve sjezdovém 

jednání. 

Pr~. Doležal prohlásil, že vnitřní kritika je něco j i ného než cel kové 

hodnoceni vzhledem k veřejnosti. Ve srovnáni s metodo lo gií naší současné 

pedagogi ky je ped gogická psychologie na vysok ém stupni. 

Prof. Linhart konstatoval, ie i ve srovnání s lékcřským výzkumem je 

ped ag ogická ps;;chologie poměrně vyspělá . 

Dr. Koščo ti navrhuje, aby v souvislosti se zdórazněním otázky v-Jehovy 

llověka na XXII. sjezdu byl vytyčen požadavek dobudoya~ !tz~é peda- . 

gogi,ké ústavy o psychologická v1 kumhá pracoviště na úseku pedagogické 
komplexní psychologie a :vybavit je po stránce k dro vé tak, aby mohly řešit úkoly 

současné kulturní revoluce. 

Doc. Konečný nnvrhu e zařadit požad~vek na doškolování psycholog\l ve 

věech oborech. Jde pÍ'edevším o to, aby resortní_ministe stve uvolňovala 

např . jednou za 2 roky .pracovníky na postgraduální školení. Prof. Dolelal 

navrhl tuto formulaci : zajistit a umožnit 

pracovnílru. v peycholoeii . 

ostgreduální školení odborntch 

s. Břicháček nevrhl puiaaavek zintensivnit me~ 

zemémi tábora socialismu . 

'f znění tohoto boduL k:o:_ord:,::i~n:::o~v:,.:e~t:...!:'.:!::!...!::C:=:;::=:. 
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o sgolupráci 

l tábore a zintensivnit styJ5y se zahřamčiíii, zejména se socialistic ·ýI:tl 

\ zememi. 

Prof. Linhart vytyčil otázku mezinárodního psychologického časopisu. 

PDt>f. Doležal vysvětlil, že teprve na základě rozvinutí styků a spolupráce 

s psychology socialistickéhoxw tábora vyplyne logicky zřízení takového :Ěft 

~ mezinárodního psychologického časopisu. 

Dále se mluvilo o otá zce nore m pro psy~.ology ve zdravotnick ých institucích 

a institutích zvláštní výchovné péče, zaměstnávajících ,sycholog;; a zd~raz

něně nutno s t tyto nor-:Izy stanovit. 

Dr. Koščo navrhl prosaz ovat zw š lenku komplexních skupin, tvořených psycho

logem, lékaře~ , hygienkiker., pedagogem. 

Prof. Doležal upřesnil tento návrh v tom smyslu, že by šlo o komplexní úst-av 

péče o mládež v rámci okresu. Upozornil však na prozatímní materiální obtí

že, protože lidospráva má omezené finanční prostředky . Nakonec byl tento 

požadavek formulován takto: zaj:is tit v rámci okresních komisí pro výchovné 

poradenství zodbornění kom-lexní péče o mládež . Přitom má jít o mládež s 

výchovnými nesnázemi, nikoli o -mládež hrubě narušenou. V této věci bude 

nutno, aby Praha a Brno dohonily náskok Bratislavy a vybudoval§ instituce, 

které by se výzkumně zabývaly otázkami mládeže s výchovn;;,mi nesnázemi . 

/ termín "vybudovat" bude snad třeba nahradit výrazel.l, který by byl v sou

hlasu se skutečností, že tato nráce se ve skutečnosti již koná a je třeba 

ji jen organizačně zformovat./ 

Schůze byla uzavřena návrhem prof. C' !lilelaře na rozmnožení sjezdových mate

riálů jako účelové~:o tisku v rámci ČSPS m-l±á pro patřebu "Jsycholo~ 8 tím, 

že bude urychleně ze ájena práce na publikaci Metodologické problémy psycho

logie, ve které by byly ro zvederzy i problérrzy-, o nichž sjezd nejednal. Tato 

publikace má mít 400 - 500 stran. 


